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Jeśli chodzi o literaturę i sztukę, każdy Polak wyrosły i urodzony 
na Śląsku jest w  oczach swych rodowych współbraci uważany 
za takiego pariasa, którego nie należy popierać – lub też popie-
rać minimalnie, tak coś w  guście „ani dać mu żyć, ani dać mu 
umrzeć”. Według tych recept, polski Ślązak to raczej materia do 
rządzenia.

P. Kubisz: O waszej wobec nas pogardzie1

Moja ogólna świadomość jest tylko teoretyczną postacią tego, 
czego żywą postacią jest realna wspólnota, społeczność, natomiast 
w  naszych czasach ogólna świadomość abstrahuje od rzeczywi-
stego życia i dlatego wrogo mu się przeciwstawia. 

K. Marks: Rękopisy ekonomiczno‍‑filozoficzne z 1844 r.2

Los polskiego górnika na Górnym Śląsku wciąż jeszcze czeka na 
swego piewcę. Podkreślam: los polskiego górnika, takiego, który 
brał udział w  powstaniach i  jest na tyle uczciwy, że nie siedzi 
na dwóch stołkach, na pytanie, czym jest, nie odpowiada, że jest 
Ślązakiem, jak to często bywa, takiego, co nie nosi w  Bytomiu 
munduru hitlerowskiego. […] Na wózkach w kopalniach górnicy 
malują swastyki, wypisują: Komm, Adolf helfe uns. […] Górnicy 
polscy czekają na ingerencję państwa. Na zebraniu w Giszowcu 
spośród milczącej gromady wyrwał się ktoś i krzyknął: 

– Zawsze było źle, zawsze jest źle. Niech państwo wkroczy 
albo niech je piorun strzeli, albo nas.

A. Rudnicki: Notatki o kopalniach, górnikach i agitatorach3

Historyczność jako milczące wezwanie.
S. Szymutko: Nagrobek ciotki Cili4

1  P. Kubisz: O waszej wobec nas pogardzie. „Prosto z Mostu” 1939, nr 10, r. 5, s. 3.
2  K. Marks, F. Engels: O języku. Przeł. B. Andrzejewski. Warszawa 1978, s. 3–4.
3  A. Rudnicki: Notatki o kopalniach, górnikach i agitatorach. „Wiadomości Literac-

kie” 1935, nr 35. Przedruk w: Pierony. Górny Śląsk po polsku i niemiecku. Antologia. 
Wybór i oprac. D. Kortko, L. Ostałowska. Warszawa 2014, s. 152.

4  S. Szymutko: Nagrobek ciotki Cili. Katowice 2001, s. 23.
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Marek Mikołajec

Community and Literature 
Studies on Gustaw Morcinek’s Prose

Summary

The main aim of this book is to analyse and interpret relations between com-
munity and literature in Morcinek’s works, for example, the ideology of implication, 
symbolic representations and delimitation of creative freedom. The second goal is to 
distinguish fantasies, traumas and obsession presented in Morcinek’s novels. Last 
but not least, Mikołajec describes the comparatistic project of the new community, 
which is based on regional universalism. The studies feature thematic arrangement. 
To reconsider the work of Gustaw Morcinek, the researcher engages methodologies, 
concepts and ideas proposed by Michel Foucault, Giorgio Agamben, Louis Althus-
ser, Pierre Bourdieu, Eric Hobsbawm, Jacques Lacan, Peter Sloterdijk, Jacques Der- 
rida, Walter Benjamin and Carlos Paris. Thus, Mikołajec confronts Morcinek’s works 
with ideas that are beyond the literary criticism created by the native context of in-
terpretation of this naïve, folk and mining-district writer. In addition to the analysis, 
interpretations and comments on Morcinek’s prose, Mikołajec reaches for other art-
ists, who help us to see the discussed issues and topics in a broader context. Com‑
munity and Literature. Studies in the prose of Morcinek by Marek Mikołajec corresponds 
with the current research trend, whose main goal is to re-read canonical writers, 
who are generally recognized as well-known but in fact remain undiscovered.



Marek Mikołajec

Gemeinschaft und Literatur 
Studien zu Prosawerken von Gustaw Morcinek

Zusammenfassung

Im Mittelpunkt der vorgelegten Studien stehen Analyse und Interpretation 
von den zwischen Gemeinschaft und Literatur bestehenden Wechselbeziehungen, 
ideologischen Verwicklungen und den, die schriftstellerische Unabhängigkeit 
aktivierenden oder beschränkenden symbolischen Vorstellungen, welche in den 
Prosawerken von Gustaw Morcinek zum Vorschein kommen. Die in seinen Wer-
ken dargestellte Welt umfasst zwei Ebenen: die als eine Gemeinschaft, eine Welt 
von historischen, sozialen und nationalen Pflichten aufgefasste horizontale – und 
die als Phantasie/Literarisches, Schaffenskraft und Talent aufgefasste vertikale 
Ebene. Die eine Ebene existiert nicht ohne die andere und die Geschichte deren 
komplexen Wechselbeziehung wird zum Thema der vorliegenden Monografie. 
Der Verfasser spezifiziert überdies die in Morcineks Werken erscheinenden: Ein-
bildungen, Traumen u. Obsessionen, und entwickelt den komparativen Entwurf 
einer auf regionalem Universalismus beruhenden Gemeinschaft. Die Monografie 
ist thematisch aufgebaut. Der Verfasser bedient sich der u.a. von Michel Foucault, 
Giorgio Agamben, Louis Althusser, Pierre Bourdieu, Eric Hobsbawm, Jacques 
Lacan, Peter Sloterdijk, Jacques Derrida, Walter Benjamin und Carlos Paris erarbe-
iteten Methoden u. Konzepten und geprägten Begriffe. Er konfrontiert Morcineks 
Werke mit den außerhalb des von Literaturkritikern geschaffenen Kontextes der 
zu interpretierten Werke befindlichen Ideen. Außer den Analysen und Kommen-
taren zu Morcineks Prosawerken greift der Verfasser bei seinen Studien auf Werke 
anderer Autoren (Szczepan Twardoch, Erich Maria Remarque, Joseph Roth, Robert 
Musil, Witold Gombrowicz, Zbigniew Kadłubek) zurück, die ihm zu behandelten 
Probleme und Themen in einem breiteren Spektrum erkennen lassen. Die Mono-
grafie Gemeinschaft und Literatur… passt in Forschungen hinein, die nur scheinbar 
bekannte und in der Wirklichkeit immer noch nicht entdeckte Schriftsteller dem 
Vergessen entreißen sollen. 
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